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İqlim maliyyəsi ekoloji problemi  
həll etməyin “yaşıl” açarıdır

��-cu iqlim konfransının baş danışıqçısı, xarici işlər nazirinin müavini 
<alçın Rəfiyev jurnalistlərə açıqlamasında &OP�� Prezidentliyinin bütün 
tərəÀərlə həlli başa çatdırılmayan məsələlərə düzəlişlərin olunması ilə 
bağlı hərtərəÀi işi davam etdirəcəyini bildirib. Baş danışıqçı daha sonra 
vurğulayıb: “Ԥsas hədəfi bütün tərəÀərin qarşıya qoyulan məqsədə nail 
olmasına çalışmaqdan ibarətdir. Eyni zamanda, biz konfransın yekun 
nəticələrinin mümkün qədər iddialı olmasını gerçəkləşdirmək üçün birgə 
fəaliyyəti davam etdirəcəyik. Onu da vurğulamaq  istəyirəm ki, &OP�� 
6ədrliyi ��� milyard dollarlıq məbləğindəki illik maliyyələşmənin ədalətli 
və iddialı rəqəm olmadığını düşünür. Bununla belə, digər tərəÀərlə 
birgə fəaliyyətin davam etdirilməsi nəzərdə tutulur. hmid edirik ki, 
yekun nəticədə irəliləyiş əldə olunacaq,  təklif olunan məbləğə bir daha 
baxılacaq...”. 

Iqlim dəyişikliyinin dağıdıcı təsir-
lərinin öhdəsindən gəlmək üçün müba-
rizə aparan inkişaf etməkdə olan ölkələr 
uyğunlaşma və təsirlərin yumşaldılması 
səylərini dəstəkləmək üçün əhəmiyyətli 
maliyyə vəsaitinin zəruriliyini bildirir-
lər. Inkişaf etmiş ölkələr isə öhdəliklə-
rini məhdudlaşdırmaq üçün səbəb kimi 
iqtisadi təzyiqləri, o cümlədən COVID19 
pandemiyasının nəticələrini, Rusiya–Uk-
rayna münaqişəsini və digər məsələlə-
ri göstərirlər. Onların 200–300 milyard 
dollarlıq təklifi qlobal iqlim böhranını 
ədalətli şəkildə həll etmək üçün ehtiyac 
duyulan trilyonlardan çox azdır. Maliyyə 
çatışmazlığı inkişaf etməkdə olan ölkələr 
arasında məyusluq yaradır və onlar öz eh-
tiyaclarının daha zəngin ölkələrin iqtisadi 
prioritetləri ilə kölgədə qaldığını söyləyir-
lər.

Burada bir məqama da toxunmaq 
istərdik. Ölkələrin qlobal iqlim maliyyəsi 
hədəfini müəyyənləşdirməyi nəzərdə tu-
tan “Maliyyə ÇNL” adlanan builki ÇNL 
inkişaf etmiş ölkələrdən inkişaf etməkdə 
olan ölkələrə proqnozlaşdırıla bilən və 
adekvat maliyyə axınlarını gerçəkləşdir-
mək məqsədi daşıyan Yeni Kollektiv Kə-

miyyət Məqsədini tamamlamağa yönəlib. 
Bununla belə maliyyə əsas məsələ olsa da, 
qarşıya qoyulan müəyyən vəzifələrlə bağlı 
digər müzakirələr irəliləyişə kölgə salmaq 
təhlükəsi yaradır.

Yeri gəlmişkən, burada digər müba-
hisəli məsələ Qərb blokunun ötənilki kon-
fransdan əvvəl razılaşdırılmış mətnləri 
canlandırmaq üçün atdığı addımdır. Təhlil-
çilər deyirlər ki, yeni elementlər təqdim et-
mək cəhdi diplomatik normaları pozua və 
danışıqlar aparan tərəflər arasında etimadı 
sarsıda bilər. Onlar xəbərdarlıq edirlər ki, 
bu cür hərəkətlər birliyə ən çox ehtiyac du-
yulduğu bir vaxtda parçalanmaların daha 
da dərinləşməsi riski daşıyır.

Xatırladaq ki, COP29-un ev sahibi kimi 
Azərbaycan ötən müddətdə məhsuldar di-
aloq üçün əlverişli mühit yaratmaq üçün 
yorulmadan çalışıb. Ölkə müzakirələrin 
aparılmasında fəal rol oynayıb, lakin bir 
çox əsas qərarlar onun nəzarətindən kə-
narda qalıb. Bu istiqamətdəki səylərə bax-
mayaraq, Qərb Bloku ilə Qlobal Cənubun 
prioritetləri arasında uçurum geniş olaraq 
qalır və bu, beynəlxalq iqlim diplomatiya-
sının üzləşdiyi daha geniş problemləri əks 
etdirir.

Onu da deyək ki, Donald Trampın 
ABŞ prezidentliyinə qayıdışı yaxınlaş-
dıqca, danışıqlar aparan şəxslər COP29-
dan əsas gözlənti olan iqlim maliyyəsi ilə 
bağlı ədalətli və ambisiyalı Yeni Kollektiv 
Kəmiyyət Hədəfini (NCQG) başa çatdır-
maq üçün fürsət pəncərəsinin daraldığını 
dəqiq bilirlər. Bir çoxları iqlim dəyişikliyi 
ilə mübarizə üzrə qlobal səylərin Donald 
Tramp administrasiyası dövründə əhəmiy-
yətli uğursuzluqlarla üzləşə biləcəyindən 
qorxur və bu, COP29 zamanı razılaşmanın 
əldə edilməsinin zəruriliyini daha da çətin-
ləşdirir. Xüsusilə, Avropa ölkələri sürətli 
hərəkətə ehtiyac ətrafında birləşirlər. Onla-
rın ortaq baxışı vurğulayır ki, sürəti dayan-
dırmaq və gələcək tərəqqiyə təhlükə yarat-
mamaq üçün indi güzəştə getmək lazımdır.

Təklif olunan irəliyə doğru yol hansı-
dır? Bu sualla bağlı, ilk növbədə, onu qeyd 
edək ki, gərginlik və aktuallıq fonunda 
irəliyə doğru potensial yol yaranıb. Təklif 
olunan həll NCQG-ni, təqribən, 300 mil-
yard dollar səviyyəsində təyin edəcək. Bu 

rəqəm inkişaf etməkdə olan ölkələrin göz-
ləntilərindən xeyli aşağı olsa da, gələcək 
müzakirələr üçün əsas ola bilər. Bu vəsait-
lərin bölüşdürülməsi üçün çərçivə, o cüm-
lədən konkret yumşaldılma və uyğunlaşma 
tədbirləri sonrakı görüşlərdə müzakirə 
olunacaq. Bu yanaşma bütün tərəflər üçün 
ədalətli və davamlı nəticələrin gerçəkləş-
dirilməsi kimi daha geniş məqsədlə irə-
liləyişi reallallaşdırmağı balanslaşdırmaq 
niyyəti daşıyır. 

“Ekonomiks” Beynəlxalq Iqtisadi 
Araşdırmalar Ictimai Birliyinin sədri, iq-
tisadçı-alim alim Fikrət Yusifov mövzu 
ilə bağlı açıqlamasında qarşıya qoyulan 
hədəflərin reallaşdırılması üçün böyük 
həcmdə maliyyə vəsaiti tələb olunduğunu 
bildirib. O, eyn zamanda, Azərbaycanın 
COP29 tədbiri çərçivəsində atdığı mühüm 
addımlardan birinin inkişaf yolu keçən 
ölkələrdə iqlim fəaliyyətinə investisiya 
yatırmaq məqsədilə Iqlim Maliyyəsi üzrə 
Fəaliyyət Fondunun yaradılması olduğunu 
vurğulayıb. 

Iqtisadçı-alim daha sonra deyib: “Fon-
dun kapitalının mədən yanacağı istehsal 
edən ölkələrin, eləcə də neft-qaz və kömür 
hasilatı ilə məşğul olan şirkətlərin maliy-
yə dəstəyi ilə formalaşdırılması nəzərdə 
tutulur. Iqlim Maliyyəsi üzrə Fəaliyyət 
Fondunun yaradılması COP29-un iş gün-
dəliyinin bir hissəsi olaraq bu gün respub-
likamızın bu konfrans çərçivəsində elan 
edilmiş 14 təşəbbüsdən biridir. Fondun in-
kişaf etməkdə olan ölkələrdə təbii fəlakət 
nəticələrini operativ şəkildə aradan qaldır-
maq üçün güzəştli və qrant əsaslı dəstəyi 
gerçəkləşdirən xüsusi texniki imkanlarının 
yaranması nəzərdə tutulur. Azərbaycanın 
təşəbbüskarı və təsisçi donoru olduğu fond 
1 milyard dollar həcmində ilkin vəsait top-
layıb 10 səhmdar ölkənin donor kimi fonda 
qoşulmasından sonra fəaliyyətə başlayaca-
ğı nəzərdə tutulur”. 

F.Yusifov Iqlim Maliyyəsi üzrə Fəa-
liyyət Fondunun qarşıda duran hədəflərini 
hansı səviyyədə reallaşdıra biləcəyinə dair 
ehtimallar haqqında da danışıb: “Fondun 
formalaşmasında fəallığın olacağı bir o 
qədər də inandırıcı görünmür. Ən azından 
ona görə ki, ölkələrin əksəriyyəti indiyə 
qədər bu məsələdə yetərincə passivlik nü-
mayiş etdiriblər. Bunun  əsas səbəbi isə 
onların məsələyə başqa prizmadan bax-
ması ilə əlaqəlidir. Bir sözlə, ortada tərəf-
lərin “problem nə qədər ki, mənim qapımı 
döymür, mən onun həllinə nədən indidən 
vəsait xərcləyim” kimi elan olunmayan 
bir yanaşması var. Digər tərəfdən, böyük 
həcmdə yanacaq hasil edən ölkələrdən 
hansınınsa problemin həlli ilə bağlı addım-
lar atmaması və ya bu məsələdə lənglik nü-
mayiş etdirməsi digər dövlətləri də passiv 
mövqeyə sürükləyə bilir”. Mütəxəssis onu 
da vurğulayıb ki, maliyyə çatışmazlığı sə-
bəbindən istiləşmənin qarşısı alınmasa, bu,  
yüz milyonlarla insanın həyatını itirməsi 
riski deməkdir.

Avropa İttifaqı və �� ölkə kömür 
elektrik stansiyaları tikməyəcək

Bakıda keçirilən BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə dərçivə 
Konvensiyasının TərəÀər Konfransının ��-cu sessiyası (&OP��) zamanı 
milli iqlim planlarının növbəti mərhələsi çərçivəsində Avropa İttifaqı 
(Aİ) və ��-ə yaxın ölkə kömürlə işləyən istilik elektrik stansiyaları 
tikməyəcəkləri ilə bağlı öhdəlik götürüb. Bu barədə “Bloomberg” agentliyi 
məlumat yayıb.

Bildirilib ki, bu addım kömür yanacaq 
növündən istifadənin azaldılmasına yönəl-
miş son qlobal öhdəlikdir. Yeri gəlmişkən, 
agentlik Bakıda keçirilən COP29 çərçi-
vəsində müvafiq sazişin bağlandığı barə-
də bəyanata istinad edib. Məlum olub ki, 
sənədi Kanada, Böyük Britaniya və Alma-
niya imzalayıb. Dünyanın ən çox kömür 
istehlak edən ölkələri olan Çin və Hindis-
tan və ABŞ isə indiyədək bu sənədə məhəl 
qoymayıb.

Sözügedən bəyanat isə Azərbaycanda 
keçirilən iqlim sammitində AI, ABŞ və di-
gər ölkələrin tədbirin digər iştirakçılarını 
qazıntı yanacaqlarından uzaqlaşmaya dair 
2023-cü il sazişini yenidən təsdiq etməyə 
çağırdığı bir vaxtda verilib. Məlum oldu-

ğu kimi, BMT-nin Iqlim Dəyişikliyi üzrə 
Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər Konf-
ransının 28-ci sessiyası (COP28) çərçivə-
sində mədən yanacaqlarının istehlakının 
və istehsalının azaldılmasını nəzərdə tu-
tan saziş layihəsi hazırlanıb. Bu tədbirlər 
2050-ci ilə qədər karbon neytrallığına nail 
olmaq məqsədi daşıyır.

Bu arada, Avropa Ittifaqının iqlim də-
yişiklikləri üzrə komissarı Vopke Hoeks-
tra deyib ki, bir çox ölkələrin artıq kömür 
enerjisindən imtina etməsinə baxmayaraq, 
ona tələbat artmaqda davam edir. “Yeni 
kömürlə işləyən elektrik stansiyalarının 
yaranması Yer kürəsində qlobal temperatu-
run 1,5 dərəcə Selsi səviyyəsində saxlanıl-
ması üçün ən böyük təhlükələrdən biridir”, 

– deyə o, əlavə edib.
Yeri gəlmişkən  mənbə iddia edir ki, 

kömürdən mərhələli şəkildə imtinanın 
tərəfdarları 2025-ci ildə Braziliyada ke-
çiriləcək COP30 danışıqları ərəfəsində 
kömür enerjisi ilə bağlı oxşar öhdəliklər 
götürmələri üçün digər ölkələrə təzyiq 
göstərəcəklər.

Xatırladaq ki, 2024-cü ilin iyulunda 
BMT-nin Baş katibi Antonio Quterreş bil-
dirmişdi ki, Paris Sazişinə əsasən, 2025-ci 
ilə qədər ölkələr istixana qazı emissiyala-
rını azaltmaq üçün yeni öhdəliklər təqdim 
etməlidirlər. Bu da o deməkdir ki, ölkələr 
qlobal istiləşmənin 1,5 dərəcə Selsiyə qə-
dər məhdudlaşdırılmasına əməl etməli, 
2030 və 2035-ci illər üçün emissiyaların 
mütləq azaldılması hədəflərini yerinə ye-
tirməli və 2040-cı ilə qədər kömürdən 
tədricən imtina etməyi öhdələrinə götür-
məlidir. Güman edilir ki, ölkələrin öhdəlik-
ləri enerji sistemlərinə yeni kömür elektrik 
stansiyalarının daxil edilməməsi vədini 
ehtiva edir.

Təmiz layihələr qlobal  
əməkdaşlıq üçün meydan açır

Energetika naziri Pərviz Şahbazov �-ci İstanbul Enerji )orumu 
çərçivəsində “Dayanıqlı gələcək üçün çağırışlar və imkanlar” 
mövzusunda keçirilən nazirlər sessiyasında çıxış edib. Bu barədə 
XQ-yə Energetika Nazirliyindən məlumat verilib. 

Bildirilib ki, nazir çıxışında artan ener-
ji tələbatını qarşılamaq, iqlim dəyişikliyi 
ilə mübarizə aparmaq və enerji təhlükəsiz-
liyini gücləndirməklə bağlı müasir enerji 
çağırışlarının həllində regional və bey-
nəlxalq enerji əməkdaşlığının vacibliyini 
diqqətə çatdırıb. Hazırda Azərbaycandan 
30-a yaxın ölkəyə neft tədarük olundu-
ğunu, dekabrdan isə qazla təchiz edilən 
ölkələrin sayının 12-yə çatacağını bildirən 
P. Şahbazov artıq enerji əməkdaşlığının 
bərpaolunan enerji ilə daha da genişləndi-
yini vurğulayıb. 

Eyni zamanda, COP29 Sədrliyinin 
enerji təşəbbüslərinin qlobal “yaşıl enerji 
keçidi”ni sürətləndirən rolundan bəhs edi-
lib. Qeyd ounub ki, bu təşəbbüslər Azər-
baycanın bərpaolunan enerji sahəsindəki 
iddialı milli və beynəlxalq proqramlarına 
əsaslanır. Nazirin sözlərinə görə, bərpao-
lunan enerjinin milli inkişaf proqramı çər-
çivəsində 2027-ci ilədək həyata keçirilən 
2 qiqavatlıq genişmiqyaslı “yaşıl” enerji 
layihələri sərbəstləşən 1,2 milyard kub-
metr qazın ixraca yönəldilməsinə imkan 
yaradacaq.

P.Şahbazov bərpaolunan enerjinin inki-
şafına dair beynəlxalq proqramın bir neçə 
“yaşıl enerji dəhlizi” layihəsindən ibarət 
olduğunu diqqətə çatdıraraq deyib ki, 
“Azərbaycan – Türkiyə – Avropa”, “Xəzər 
–Qara dəniz – Avropa” və “Mərkəzi Asiya 
– Azərbaycan” yaşıl enerji dəhlizləri enerji 
təhlükəsizliyi və enerji keçidində regional 
enerji əməkdaşlığını gücləndirəcək. “Bu 
gün Bolqarıstanın təşəbbüsü ilə Gürcüs-
tandan Türkiyə və daha sonra Avropaya 
“yaşıl” enerjinin tədarükü imkanlarını da 
müzakirə etdik. Bütün bu interkonnektor-
lar yalnız enerji təhlükəsizliyinə deyil, həm 
də qlobal enerji keçidinin sürətlənməsinə 
töhfə verəcək”, – deyə nazir əlavə edib.  

Qeyd edək ki, Türkiyənin energetika və 
təbii sərvətlər naziri Alparslan Bayraktarın 
moderatorluğu ilə keçirilən müzakirələrdə 
Gürcüstan, Macarıstan, Bolqarıstan, Mol-
dova, Serbiya, Özbəkistan və Liviya nü-
mayəndələri də iştirak ediblər.
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